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Geachte commissieleden, 

 

Recent hebben wij kennisgenomen van een concept plan voor PPLG Noord‐Holland. Uit het 

document blijkt op voorhand al hoe complex de uitdaging is om een toekomstrichting met 

een veelheid aan invalshoeken vast te stellen. Vanuit Royal Anthos, Koninklijke Handelsbond 

voor Boomkwekerij en Bolproducten behartigen wij de belangen van onze leden en willen 

we van deze gelegenheid gebruik maken om in te spreken.  

Ten eerste baart het ons zorgen dat wij, hoewel de bollenhandel een zeer relevante 

economische activiteit in Noord‐Holland is, niet betrokken zijn bij de voorbereiding op dit 

concept plan. De afzet van de producten die op de velden geproduceerd worden is immers 

relevant. Iets telen waar geen markt voor is, zal tot teleurstelling leiden. We zijn daarom 

natuurlijk zeer bereid om u meer inzicht te geven in de handelskant van het bollenvak.  

Een paar getallen: de totale handelswaarde van onze leden (in Nederland) is rond de 1 

miljard Euro, waarmee wij 85% van de handel vertegenwoordigen. Vanuit Nederland is 

tussen de 80 en 90% van de handel in de bollen gericht op afnemers buiten Nederland, en 

een groot gedeelte daarvan zelfs buiten de EU.  

In de plannen zien we een aantal opmerkelijke zaken. Alle teelt‐gerelateerde zaken laten wij 

open voor onze collega’s van de KAVB. Aanvullend op de opmerkingen die zij zullen maken, 

wil ik bij u het volgende onder de aandacht brengen: 

1. Inleiding:  

Afzet buiten Nederland wordt gereguleerd vanuit Fytosanitaire afspraken tussen 

Nederland, de EU en de respectievelijke ontvangende landen. In deze afspraken 

worden de normen vastgesteld, maar samenvattend komen die erop neer dat de 

bollen vrij van ziekten en plagen moeten zijn om toegelaten te worden tot een 

buitenland. De keuringsdiensten inspecteren en de NVWA geeft garanties af aan de 

ontvangende landen dat de bollen voldoen aan de eisen.  

Eisen van landen nemen eerder toe dan af. De insteek van uw plannen, waarbij teelt 

versneld naar biologisch moet gaan is niet realistisch, omdat biologische bollen (als er 

vanuit het uitgangsmateriaal geredeneerd wordt) nog niet in voldoende mate 



bestaan, en zeker niet gegarandeerd volledig vrij van ziektes en plagen zijn om 

exportwaardig te zijn. Hier is nog veel onderzoek voor nodig. Fieldlab bol is een 

interessante ontwikkeling, maar nog zeker niet gangbaar. Doorzetten van de huidige 

plannen, zonder deze afzetrealiteit mee te nemen, zou betekenen dat de export naar 

derde landen niet meer mogelijk is. Met de percentages van de bollen die voor 

export bestemd zijn, zou bij het wegvallen van de afzetmogelijkheden in het 

buitenland de bollenteelt economisch onmogelijk worden. Anders verwoord: Zonder 

export is er geen bollenteelt in Nederland. Een geleidelijke transitie naar duurzaam 

geteelde bollen die vrij van ziektes en plagen exportwaardig zijn, zal noodzakelijk zijn. 

Deze hoeft niet vertragend te zijn, als er voldoende gelden beschikbaar worden 

gesteld in uw plannen om onderzoek te intensiveren. Daarnaast zal een 

gecoördineerde aanpak nodig zijn om met LNV en NVWA de Fytosanitaire eisen, en 

daarmee de impact op markttoegang, met derde landen in balans te houden met de 

ambities van uw beleid. We zijn vanuit Anthos bereid daar een rol in te spelen.  

2. Handel is aanwezig in Noord‐Holland omdat daar ook teelt is. Vanuit duurzaam 

perspectief is dat ook wenselijk. In de plannen zitten voorstellen voor het (deels) 

verschuiven van teelt. Dit kan ook impact hebben op aanvoerstromen naar de 

locaties van handelsbedrijven. In de plannen zien we geen concrete voorstellen om 

de impact van eventuele verschuivingen op infrastructuur van handelsbedrijven, en 

de bijbehorende afschrijvingen of investeringen in bijvoorbeeld koelcellen te 

mitigeren. Graag zien wij dit onderwerp verder uitgewerkt als onderdeel van de 

transitie.  

Omdat deze drie minuten in schril contrast staan met de voorbereidingstijd van het plan 

zoals het nu staat, zijn we natuurlijk altijd bereid u van verdere inzichten te voorzien. Voor 

nu wensen wij u veel wijsheid in uw afwegingen toe.  
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Mark‐Jan Terwindt  
Algemeen Directeur 
phone +31 252 535 080   
terwindt@anthos.org  
www.anthos.org 
 

 

 

 




